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Toespraak door Vlaams minister-president Geert BOURGEOIS  

Nieuwjaarsreceptie diplomatiek korps 

Brussel, 31 januari 2019 1  

 

 

Excellenties, 

Geëerde gasten, 

Het is een groot genoegen u hier vandaag te ontmoeten om het begin van het nieuwe jaar te 

vieren. Eerst en vooral wil ik u en uw dierbaren een voorspoedig, gezond en gelukkig 2019 wensen. 

Moge het nieuwe jaar u alle goede dingen in het leven brengen die niet voor geld te koop zijn.  

In 2018 vierde Vlaanderen een kwarteeuw Vlaams buitenlands beleid. Dat was een uitstekende 

gelegenheid om terug te kijken op wat we hebben bereikt en na te denken over de toekomst van 

ons buitenlands beleid. Wat dat betreft, zullen we ons buitenlandse netwerk blijven uitbreiden, 

onder meer met de opening van een nieuwe Algemene Vertegenwoordiging in Rome in februari 

en een nieuwe post van Flanders Investment and Trade in Nigeria later dit jaar.  

Daarnaast zullen we onze samenwerking met onze drie partnerlanden – Zuid-Afrika, Mozambique 

en Malawi – voortzetten via landenspecifieke strategiedocumenten en een thematische focus 

gericht op: 

- klimaatverandering,  

- gezondheid  

- en landbouw.  

De OESO en de Europese Commissie hebben onlangs een rapport gepubliceerd over 

gedecentraliseerde ontwikkelingssamenwerking, waarin ze hun waardering uitten voor de 

geografische en thematische aanpak van de Vlaamse ontwikkelingssamenwerking. 

Op mondiaal niveau werd het voorbije jaar gekenmerkt door belangrijke verschuivingen in het 

geopolitieke landschap. Gevestigde waarden werden in twijfel getrokken, wat leidde tot 

bezorgdheid en voorzichtigheid. Ondanks relatief positieve internationale en Europese trends in 

het handelsverkeer was er veel geopolitieke onzekerheid als gevolg van het toenemende 

protectionisme.  

                                                           
1 Alleen het gesproken woord geldt 
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Als meest geglobaliseerde natie en vijftiende grootste exporteur en importeur ter wereld is 

Vlaanderen sterk afhankelijk van de internationale handel, en dat maakt ons ook kwetsbaar. Zoals 

ik eerder deze maand zei op het Wereld Economisch Forum in Davos, vereist de globalisering 4.0 

een vrijere en eerlijkere wereldhandel, en voor Vlaanderen een EU die beschermt zonder 

protectionisme. 

Dit dwingt ons op zoek te gaan naar nieuwe handelspartners en opportuniteiten te onderzoeken 

zoals nieuwe vrijhandelsakkoorden. We hebben grote inspanningen gedaan om CETA te laten 

ondertekenen op Europees niveau en het op Vlaams niveau te laten ratificeren. 

We zijn blij met de inwerkingtreding van het verdrag met Japan en hopen dat de ratificatie 

van de handelsakkoorden met Singapore, Vietnam, Mexico en Mercosur snel zal volgen. Ook de 

EU-investeringsovereenkomst met China is meer dan belangrijk genoeg om in dit verband te 

vermelden. 

Tot slot wil ik in het bijzonder het belang benadrukken van een nieuwe – hoewel in omvang 

beperkte – handelsovereenkomst met de Verenigde Staten. De EU en de VS – de twee grootste 

vrijemarkteconomieën ter wereld – moeten een manier vinden om hun krachten te bundelen en 

zo, in harmonie met hun partners, standaarden voor de wereld te bepalen. 

Vlaanderen steunt duidelijk het internationale handels- en investeringsbeleid van de EU. 

De boodschap is essentieel. In tijden van toenemend protectionisme en haperingen op de 

wereldwijde aandelenmarkten die leiden tot toenemende bezorgdheid over de toekomstige 

wereldwijde economische groei, moet de EU de weg wijzen. Die weg is de verdere wereldwijde 

economische integratie gebaseerd op vrije en eerlijke handel en op regels die steeds meer gericht 

zijn op duurzaamheid, ondersteuning van fundamentele arbeidsverdragen en de bescherming van 

gelijke spelregels.  

We verwelkomen dan ook het initiatief om buitenlandse directe investeringen te screenen. Naast 

dit pan-Europese screeningkader heeft Vlaanderen zelf zijn regelgeving aangepast om zijn 

investeringen beter te beschermen wanneer zijn publieke belangen in strategische sectoren op het 

spel staan. 

Excellenties, 

Inzake investeringen en gelijke spelregels wil ik u mijn bezorgdheid meedelen over de manier 

waarop de Europese lidstaten begonnen zijn met de beëindiging van de bilaterale 

investeringsverdragen binnen de EU in het licht van de uitspraak van het Europees Hof van Justitie 

in de zaak Achmea. De uitkomst van deze zaak heeft tot rechtsonzekerheid geleid en er bestaat 

geen twijfel meer dat deze uitspraak onvermijdelijk zal leiden tot het afschaffen van internationale 

arbitrageprocedures om geschillen tussen EU-investeerders en EU-lidstaten te regelen.  

De gemakkelijkste manier om dit te doen is alle bilaterale investeringsverdragen binnen de EU 

overboord te gooien. Aangezien dit iets is wat de interne markt aangaat, moeten alle EU-lidstaten 

het unaniem eens worden over de manier waarop dit zal worden aangepakt. Het is de enige manier 

om gelijke spelregels te garanderen.  
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Daarom betreur ik het dat er niet één, maar twee politieke verklaringen werden afgelegd en dat 

niet alleen bepaalde lidstaten, maar ook de Europese Commissie zelf niet met meer ijver en inzet 

naar consensus tussen de EU-lidstaten hebben gezocht. Bovendien komen dergelijke politieke 

verklaringen te laat om enige toegevoegde waarde te hebben. Wat telt, is de internationale 

overeenkomst waarover de EU-lidstaten dringend moeten onderhandelen.  

Ik wil van de gelegenheid gebruik maken om duidelijk te stellen wat Vlaanderen in deze 

onderhandelingen wil bereiken, met het oog op de invoering van een multilaterale overeenkomst 

om een einde te maken aan alle intra-EU BIT's.  

• Ten eerste, rechtszekerheid voor alle huidige en potentiële toekomstige arbitragezaken.  

Dit kan alleen worden bereikt als er consensus is tussen alle EU-lidstaten. Daarom ben ik een 

groot voorstander van een multilaterale overeenkomst waarbij alle EU-lidstaten betrokken zijn. 

Niemand mag worden uitgesloten.  

• Ten tweede, gelijke spelregels.  

Ongeacht de identiteit van de investeerder en ongeacht of het om een Europese of niet-

Europese-investeerder gaat, zijn gelijke spelregels van cruciaal belang, en dat nog meer na de 

brexit. Als we bereid zijn om juridische instrumenten te ontwikkelen voor niet-Europese 

investeerders, zoals het Investment Court System, moeten we Europese investeerders ook 

toegang geven tot gelijkaardige  juridische instrumenten binnen de EU.  

Daarom pleit ik voor de oprichting van een nieuwe afdeling binnen het Hof van Justitie van de 

Europese Unie. Deze nieuwe afdeling zou – zoals in veel EU-lidstaten het geval is met 

arbeidsrechtbanken of handelsrechtbanken – zich specialiseren in het regelen van 

investeringsgeschillen door een procedure op maat die zorgt voor een betere: 

- toegankelijkheid,  

- transparantie  

- en tijdsbeheer. 

 

 

Geachte genodigden, 

De Europese Unie staat ook voor andere uitdagingen: 

- zoals veiligheidsproblemen,  

- de gevolgen van de klimaatverandering  

- en de aanhoudende onenigheid over het migratiebeleid.  

Ondertussen zijn ook de onderhandelingen over het meerjarig financieel kader aan de gang. Het 

is niet duidelijk welke invloed deze zaken zullen hebben op de resultaten van de Europese 

verkiezingen van mei 2019 en hoe ze het politieke evenwicht in het volgende Europees Parlement 

eventueel kunnen verschuiven. 

Waarschijnlijk worden dit de eerste Europese verkiezingen zonder het Verenigd Koninkrijk. De 

brexit is al tweeënhalf jaar een van de belangrijkste bezorgdheden voor de Europese Unie en 

Vlaanderen. En dat is nog steeds het geval. Gezien de grote impact die de brexit op Vlaanderen zal 

hebben – het Verenigd Koninkrijk is onze vierde belangrijkste handelspartner – is een 

handelsvriendelijke brexit een topprioriteit.  
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We begrijpen maar betreuren de verwerping van de brexit-overeenkomst in het Britse parlement. 

Die beslissing verlengt alleen de onzekerheid voor onze burgers en bedrijven. Het risico van een 

chaotische 'no deal' brexit is toegenomen. Bij een ‘no deal’ is er geen overgangsperiode en dat zou 

een enorme sociaaleconomische impact hebben, vooral op de burgers en de bedrijven. 

In de huidige situatie, en in lijn met ons Brexit- Actieplan, stelt de Vlaamse regering specifieke 

maatregelen voor. Ze omvatten onder meer: 

- als het Verenigd Koninkrijk voorstelt om artikel 50 uit te breiden, een bereidheid om dit 

te doen; 

- een intensievere coördinatie van de Europese Commissie in de voorbereiding van de brexit; 

- het tijdelijke en flexibele gebruik van relevante EU-staatssteunmaatregelen voor bedrijven 

die door de brexit worden getroffen; 

- de organisatie van brexit-roadshows om Vlaamse bedrijven voor te bereiden en de brexit-

infolijn beter bekend te maken; 

- onze ‘1700-infolijn’ ook openstellen voor burgers die vragen hebben over de brexit; 

- uitbreiding van de voorbereidende maatregelen door de Vlaamse overheid; 

- aanpassingsmechanismen in het Meerjarig Financieel Kader om de regio's en bedrijven die 

het zwaarst door de brexit worden getroffen te ondersteunen. 

Voorts dringt Vlaanderen er bij de Europese Unie op aan een brexit-garantiefonds in overweging 

te nemen. We vragen Europa om schouder aan schouder te staan met de regio's en de lidstaten 

die geografisch en economisch het dichtst bij het Verenigd Koninkrijk liggen en die bijgevolg het 

hardst zullen worden getroffen door een 'no deal' brexit. Voor Vlaanderen zou dit het verlies van 

28.000 banen en een daling van het bbp met 2,6% betekenen. 

Ondanks de sombere brexit-vooruitzichten moeten we positief blijven en focussen op de toekomst. 

Om een antwoord te bieden op de huidige en nieuwe kansen en uitdagingen heeft Vlaanderen 

een langetermijnstrategie ontwikkeld, 'Visie 2050' genaamd. Deze strategie heeft als doel een 

aantal essentiële maatschappelijke transformaties te versnellen en zal radicale innovaties vereisen 

in de manier waarop we leven, werken en van het leven genieten. Innovatie is zowel een middel 

als een mogelijke sleuteloplossing voor het aanpakken van maatschappelijke uitdagingen.  

De zeven transitieprioriteiten zijn:  

- circulaire economie  

- slim wonen  

- industrie 4.0 

- levenslang leren en een dynamische loopbaan 

- zorg en samenleven in 2050 

- vervoer en mobiliteit  

- en tot slot energie. 

Vlaanderen behartigt zijn belangen op verschillende manieren, onder meer op de domeinen 

wetenschap, technologie, onderwijs en onderzoek en ontwikkeling, altijd met een duidelijk besef 

van zijn globale belangen.  
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Op het gebied van hoger onderwijs en onderzoek staat Vlaanderen internationaal zeer hoog 

aangeschreven. Vlaanderen is terecht trots op zijn sterk onderwijssysteem. In de jongste PISA-

rangschikking staat Vlaanderen in de top tien van de wereld voor zowel wiskunde als 

leesvaardigheid. In het Global Competitiveness Report 2016-2017 van het Wereld Economisch Forum 

staat ons onderwijssysteem op de vierde plaats, een plaats hoger dan het jaar ervoor. Wereldwijd 

bekleden we de derde plaats voor de kwaliteit van ons basisonderwijs en een gedeelde derde 

plaats voor ons wiskunde- en wetenschappelijk onderwijs. 

Om dit hoge kwaliteitsniveau te behouden en te versterken, is een doordachte 

internationaliseringsstrategie nodig om de positie van Vlaanderen in een geglobaliseerde 

kennismaatschappij veilig te stellen. Dankzij de nauwe samenwerking tussen de privésector, de 

universiteiten en de overheid – het zogenoemde triple helix model – zijn er nu vier strategische 

onderzoekscentra actief in Vlaanderen.  

- IMEC (nanotechnologie en ICT),  

- VIB (biotechnologie),  

- VITO (cleantech)  

- en Flanders Make (maakindustrie)  

zijn onderzoekscentra van wereldklasse. 

Het Leuvense IMEC is een mooi voorbeeld van hoe onderzoek en ontwikkeling in een nichedomein 

een wereldwijd succesverhaal kan worden, en een hotspot voor lokale groei. IMEC, een spin-off van 

de KU Leuven, werd in 1984 opgericht als onderzoekscentrum voor nanotechnologie en nano-

elektronica. Vandaag fungeert het als een brug tussen wetenschap en industrie en heeft het 

toepassingen ontwikkeld in de gezondheidszorg, slimme elektronica, duurzame energiesystemen 

en transport. Sinds de fusie met iMinds (ICT en breedbandonderzoek) in 2016 heeft IMEC 4.000 

wetenschappers uit 85 landen in dienst. IMEC is nu het moederbedrijf van talrijke spin-offs en 

start-ups. 

Veel Vlaamse bedrijven zijn actief betrokken bij het programma Horizon 2020, het Europese 

subsidieprogramma voor onderzoek en innovatie dat loopt van 2014 tot 2020. De talrijke 

buitenlandse missies van de overheid met betrokkenheid van WTI-organisaties (wetenschap, 

technologie en innovatie) tonen het belang aan van wetenschap en technologie in het Vlaams 

buitenlands beleid. In de toekomst zal Vlaanderen blijven focussen op en investeren in deze 

domeinen, die vandaag belangrijker zijn dan ooit. 

Vlaanderen bereidt een groeipad voor zijn onderzoeks- en ontwikkelingsindustrie voor, dat 3% 

van zijn bbp zal bedragen in 2020. Dit jaar investeren we 280 miljoen euro extra in innovatie, 

onderzoek en ontwikkeling. Vlaanderen is op de goede weg. In 2016 bedroeg onze O&0-intensiteit 

2,7%, ruim boven het EU-gemiddelde van 2,07%. 
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Excellenties, 

Dames en heren, 

Ik wil u zeer hartelijk danken voor uw komst. Laten we 2019 verwelkomen met openheid en de 

bereidheid om voort te bouwen op de bestaande internationale samenwerking zoals we in het 

verleden hebben gedaan.  

Met deze gedachte wil ik graag afsluiten met een toost. 
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Dicsours du ministre-président flamand, Geert BOURGEOIS  

       Réception du Nouvel An, Corps diplomatique  

Bruxelles, le 31 janvier 2019 1  

 

 

 

Excellences, 

Honorables invités, 

C'est un grand plaisir de vous voir ici aujourd'hui pour célébrer la nouvelle année. Tout d'abord, 

permettez-moi de vous souhaiter, à vous et à vos proches, une année 2019 prospère et en pleine 

santé, remplie de bonheur. Que la nouvelle année vous apporte toutes les bonnes choses de la vie 

que l’argent ne peut acheter. 

Ce fut une excellente occasion de faire le bilan de nos réalisations passées et de réfléchir à l'avenir 

de notre politique étrangère. À cet égard, nous continuerons à élargir notre réseau à l'étranger, 

avec l'ouverture d'une nouvelle Représentation générale à Rome en février et d'un nouveau poste 

de Flanders Investment and Trade au Nigeria plus tard dans l'année. 

Nous sommes également prêts à poursuivre notre coopération avec nos trois pays partenaires - 

l'Afrique du Sud, le Mozambique et le Malawi - par le biais de documents de stratégie par pays, en 

mettant l'accent sur les thèmes suivants: 

- le changement climatique,  

- la santé  

- et l'agriculture.  

Récemment, l'OCDE et la Commission européenne ont publié un rapport sur la coopération au 

développement décentralisée, dans lequel les auteurs apprécient l'approche géographique et 

thématique de la coopération au développement de la Flandre. 

Au niveau mondial, l'année écoulée a été marquée par des glissements géopolitiques importants. 

Certaines valeurs établies ont été remises en question, ce qui a suscité des inquiétudes et incité à 

la prudence. Malgré des tendances internationales et européennes relativement positives au niveau 

du commerce et des échanges commerciaux, le protectionnisme croissant a engendré beaucoup 

d'incertitude géopolitique. 

 

                                                           
1 Seul le texte prononcé fait foi 
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En tant que région la plus mondialisée au monde et quinzième exportatrice et importatrice 

mondiale, la Flandre est très dépendante du commerce international, ce qui fait d’elle une région 

vulnérable. Et comme je le soulignais au Forum économique mondial de Davos ce mois-ci, la 

mondialisation 4.0 requiert un commerce mondial plus libre et plus équitable et, pour la Flandre, 

une Union européenne qui protège sans protectionnisme. 

Cela nous incite à chercher de nouveaux partenaires commerciaux et à découvrir de nouvelles 

possibilités telles que de nouveaux accords de libre-échange. Nous avons beaucoup insisté pour 

que l’AECG soit signé au niveau de l'UE et ratifié au niveau flamand. 

Nous nous félicitons de la mise en œuvre de l'accord avec le Japon et espérons que les accords 

commerciaux avec Singapour, le Vietnam, le Mexique et le Mercosur seront ratifiés dans les 

meilleurs délais. Par ailleurs, l'accord d'investissement entre l’UE et la Chine est certainement 

assez important pour être mentionné dans ce contexte. 

Enfin, je voudrais souligner en particulier l'importance d'un nouvel accord commercial avec les 

États-Unis, même si sa portée est limitée. L'UE et les États-Unis - les deux plus grandes économies 

de marché du monde - doivent trouver un moyen d'unir leurs forces et, ce faisant, d'établir, en 

accord avec leurs partenaires, des normes pour le monde. 

La Flandre soutient clairement la politique de l'UE en matière politique du commerce et 

d'investissement internationaux. Le message est essentiel. En ces temps de protectionnisme 

croissant et de soubresauts sur les marchés boursiers mondiaux, qui suscitent des inquiétudes 

accrues quant à l'avenir de la croissance économique mondiale, l'UE doit montrer la voie à suivre. 

C'est ainsi que l'intégration économique mondiale se poursuit sur la base d'un commerce libre et 

équitable et de règles qui tiennent de plus en plus compte de la durabilité, du soutien des 

conventions fondamentales du travail et de la protection de conditions de concurrence équitables. 

Par conséquent, nous saluons l'initiative visant à filtrer les investissements directs étrangers. En 

plus de ce cadre de contrôle paneuropéen, la Flandre elle-même a modifié son propre décret 

administratif pour mieux protéger ses investissements lorsque ses intérêts publics dans des 

secteurs stratégiques sont en jeu. 

Excellences, 

En ce qui concerne les investissements et l'égalité des conditions de concurrence, je voudrais 

partager avec vous mes préoccupations concernant la manière dont les États membres de l'UE ont 

entrepris de mettre fin aux traités bilatéraux d'investissement intra-UE à la lumière de l'arrêt rendu 

par la Cour de justice de l'Union européenne dans l'affaire Achmea. L'issue de cette affaire a créé 

une incertitude juridique et il ne fait plus aucun doute que l'implication logique de cette décision 

entraînera inévitablement la disparition des procédures d'arbitrage international pour régler les 

litiges entre investisseurs européens et États membres de l'UE. 

Le moyen le plus simple d'y parvenir est de supprimer tous les traités bilatéraux d'investissement 

intracommunautaires. S'il s'agit effectivement d'une question qui concerne le marché intérieur, 

tous les États membres de l'UE devraient s'accorder à l'unanimité sur la voie à suivre. C'est la seule 

façon de garantir des règles du jeu équitables.  
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A mon grand regret, j'ai dû constater que ce n'est pas une, mais deux déclarations politiques qui 

ont été mises en avant, et que non seulement certains États membres, mais aussi la Commission 

européenne elle-même, n'ont pas poursuivi la recherche d'un consensus entre les États membres 

de l'UE avec davantage d'ardeur et de détermination. En outre, il est trop tard pour qu'une telle 

déclaration politique ait une quelconque valeur ajoutée. Il est urgent que les États membres de 

l'UE commencent à négocier un accord international.  

Je voudrais profiter de l'occasion pour exposer clairement ce que la Flandre souhaite réaliser dans 

le cadre de ces négociations, en vue de mettre en place un accord multilatéral visant à mettre fin 

à tous les accords bilatéraux d'investissement intra-UE. 

• Premièrement, la sécurité juridique pour toutes les affaires d'arbitrage actuelles et futures.  

Cet objectif ne peut être atteint que s'il existe un consensus entre tous les États membres de 

l'UE. Je défends donc fermement la cause d'un accord multilatéral dans lequel tous les États 

membres de l'UE sont impliqués. Personne ne peut être exclu.  

• Deuxièmement, des règles du jeu équitables.  

Indépendamment de l'identité de l'investisseur et indépendamment du fait qu'il s'agisse d'un 

investisseur de l'UE ou d'un investisseur non européen, des conditions de concurrence 

équitables sont cruciales, encore plus après le Brexit. Si nous sommes disposés à mettre en 

place des instruments juridiques au profit d'investisseurs non européens, tels que le système 

juridictionnel des investissements, nous ne devrions pas empêcher les investisseurs européens 

d'avoir accès à des instruments juridiques similaires dans l'UE.  

À ce titre, je demande la création d'une nouvelle division au sein de la Cour de justice de l'Union 

européenne. Cette nouvelle division - comme c'est le cas dans de nombreux États membres de 

l'UE lorsqu'il s'agit de tribunaux du travail ou de tribunaux de commerce - se spécialiserait 

dans le règlement des différends relatifs aux investissements par une procédure adaptée qui 

renforcerait 

- l'accessibilité  

- la transparence  

- et la gestion du temps. 

 

 

Honorables invités, 

L'Union européenne affronte également d'autres défis: 

- des questions de sécurité  

- les effets du changement climatique  

- et le désaccord persistant sur la gestion des migrations.  

Simultanément, des négociations sur le cadre financier pluriannuel sont également en cours. Il 

n'est pas clair comment ces questions affecteront le résultat des élections européennes de mai 

2019 et comment elles pourraient modifier l'équilibre politique au sein du prochain Parlement 

européen.  
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Il s’agira très probablement des premières élections européennes sans le Royaume-Uni. Depuis 

deux ans et demi, le Brexit est l'une des principales préoccupations de l'Union européenne et de 

la Flandre. Et cela continue d'être le cas. Étant donné l'impact considérable que le Brexit aura sur 

la Flandre - le Royaume-Uni étant notre quatrième partenaire commercial -, un Brexit favorable 

au commerce est une priorité absolue.  

Nous comprenons, mais déplorons, le rejet de l'accord sur le Brexit par le Parlement britannique. 

Cette décision ne fait qu'accroître l'incertitude pour nos citoyens et nos entreprises. Le risque d'un 

Brexit chaotique sans accord s'est accru. Une absence d'accord exclurait une période de transition 

et aurait un impact socioéconomique énorme, en particulier sur les citoyens et les entreprises. 

Compte tenu de la situation actuelle et conformément à notre plan d'action pour le Brexit, le 

Gouvernement flamand propose des mesures spécifiques. Parmi ces mesures, on peut citer, entre 

autres, les suivantes: 

- Dans l'éventualité où le Royaume-Uni proposerait d'étendre l'article 50, une attitude 

d'ouverture en ce sens; 

- La coordination renforcée de la Commission européenne en matière de « préparation »; 

- L’utilisation temporaire et flexible des aides d'État de l'UE en faveur des entreprises 

concernées par le Brexit; 

- L'organisation de « roadshows » consacrés au Brexit, afin de préparer les entreprises 

flamandes et de les sensibiliser à la « Hotline » dédiée au Brexit; 

- Veiller à ce que notre « Hotline » 1700 puisse également être consultée par les citoyens qui 

ont des questions concernant le Brexit; 

- Renforcement des mesures de préparation du Gouvernement flamand. 

- Mécanismes d'ajustement du cadre financier pluriannuel pour soutenir les régions et les 

entreprises les plus touchées par le Brexit. 

En outre, la Flandre invite instamment l'Union européenne à envisager la création d'un « fonds de 

garantie » Brexit. Nous demandons à l'Europe d'être aux côtés des régions et des États membres 

qui sont géographiquement et économiquement les plus proches du Royaume-Uni et qui seront, 

par conséquent, les plus durement touchés par un Brexit sans accord. Pour la Flandre, cela 

signifierait la perte de 28.000 emplois et une baisse de 2,6 % de son PIB. 

Malgré le ciel nuageux du Brexit, nous devons rester positifs et nous concentrer sur l'avenir. Afin 

d'apporter une réponse aux opportunités et défis actuels et futurs, la Flandre a établi une stratégie 

à long terme baptisée « Vision 2050 ». Cette stratégie vise à accélérer certaines des 

transformations sociétales essentielles et exigera des innovations radicales dans notre façon de 

vivre, de travailler et de profiter de la vie. L'innovation est à la fois une source et une solution clé 

possible pour relever les défis sociétaux.  

Les sept domaines de transition prioritaires sont les suivants : 

- L’économie circulaire  

- Le Smart Living  

- L’Industrie 4.0 

- L’apprentissage tout au long de la vie et la carrière professionnelle dynamique 

- Les soins et la cohabitation en 2050 

- Les transports et la mobilité  

- Et, enfin, l’énergie. 
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Par le biais, entre autres, des domaines de la science, de la technologie, de l'enseignement et de la 

recherche et du développement, la Flandre représente ses intérêts de diverses manières, toujours 

avec un sens aigu de ses intérêts mondiaux. 

Dans le domaine de l'enseignement supérieur et de la recherche, la Flandre occupe une place très 

importante au niveau international. La Flandre s'enorgueillit, à juste titre, de son système éducatif 

fort.Dans le dernier classement PISA, la Flandre se classe dans le Top Dix mondial, tant en 

mathématiques qu'en lecture. Dans le Rapport 2016-2017 sur la compétitivité mondiale du Forum 

économique mondial, le système éducatif de la région se classe quatrième, soit un gain d'une place 

par rapport à l'année précédente. Avec une troisième place mondiale pour la qualité de notre 

enseignement primaire et une troisième place à égalité pour l'enseignement des mathématiques 

et des sciences en particulier. 

Afin de maintenir et de renforcer davantage ce haut niveau de qualité, une stratégie 

d'internationalisation mûrement réfléchie est nécessaire pour préserver la position de la Flandre 

dans une société de la connaissance mondialisée. Grâce à l'étroite collaboration entre le secteur 

privé, les universités et le Gouvernement - le modèle dit de la triple hélice - quatre centres de 

recherche stratégique fonctionnent actuellement en Flandre. 

- l'IMEC (nanotechnologie et TIC),  

- le VIB (biotechnologie),  

- le VITO (cleantech)  

- et Flanders Make (industrie manufacturière)  

sont des centres de recherche de classe mondiale, chacun dans son domaine d'expertise. 

L'IMEC de Louvain est un bon exemple de la manière dont la recherche et le développement dans 

un domaine de niche peuvent devenir un succès mondial, ainsi qu'un grand accélérateur de 

croissance locale. L'IMEC, une spin-off de l'Université de Louvain, a été fondée en 1984 en tant que 

centre de recherche en nanotechnologie et nanoélectronique. Aujourd'hui, il sert de pont entre la 

science et l'industrie, ayant mis au point des applications dans les domaines de la santé, de 

l'électronique intelligente, des systèmes énergétiques durables et des transports. Depuis la fusion 

avec iMinds (recherche sur les TIC et la large bande) en 2016, l'IMEC emploie 4.000 scientifiques 

issus de 85 pays. L'IMEC est aujourd'hui le porte-étendard de nombreuses spin-off et start-up. 

De nombreuses entreprises flamandes participent activement au programme Horizon 2020, le 

programme européen de subventions pour la recherche et l'innovation, qui s'étend de 2014 à 2020. 

Les nombreuses missions à l'étranger du Gouvernement avec la participation de STI (organisations 

scientifiques, technologiques et d'innovation) montrent l'importance de la science et de la 

technologie dans la politique étrangère de la Flandre. 

À l'avenir, la Flandre continuera à se concentrer et à investir dans ces domaines toujours 

importants. La Flandre ouvre la voie à la croissance de son secteur de la recherche et du 

développement, qui devrait atteindre 3 % de son PIB en 2020. Cette année, nous allons investir 

280 millions d'euros supplémentaires dans l'innovation, la recherche et le développement. La 

Flandre est sur la bonne voie. Notre intensité de R&D en 2016 s'élevait à 2,7 %, bien au-dessus de 

la moyenne de l'UE (2,07 %). 
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Excellences, 

Mesdames et Messieurs, 

Merci beaucoup d'être présents aujourd'hui. Accueillons 2019 dans un esprit d'ouverture et avec la 

volonté de continuer de s'appuyer sur l'expérience actuelle de la coopération internationale 

comme nous l'avons fait dans le passé.  

C'est dans cet esprit que j'aimerais conclure en proposant un toast. 
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    Öffentliche Rede des Flämischen Ministerpräsidenten Geert BOURGEOIS  

    Neujahrsempfang, Diplomatischen Korps  

    Brüssel, den 31. Januar 2019 1   

 

 

 

 

Sehr geehrte Exzellenzen, 

verehrte Gäste, 

es ist mir eine große Freude, Sie heute hier zu sehen, um den Beginn des neuen Jahres zu feiern. 

Erlauben Sie mir zunächst bitte, Ihnen und Ihren Nahestehenden ein erfolgreiches und gesundes 

Jahr 2019 zu wünschen, das von Glück erfüllt ist. Möge das neue Jahr Ihnen alles Gute im Leben 

bringen, das mit keinem Geld der Welt zu kaufen ist.  

Im Jahr 2018 hat Flandern ein Vierteljahrhundert der flämischen Außenpolitik gefeiert. Dies bot 

sich als großartige Gelegenheit an, auf unsere vergangenen Errungenschaften zurückzublicken und 

über die Zukunft unserer Außenpolitik nachzudenken. In dieser Hinsicht werden wir unser 

ausländisches Netzwerk weiter erweitern, wenn im Februar eine neue Generaldelegation in Rom 

und später in diesem Jahr eine neue Stelle von Flandern Investment and Trade in Nigeria ihre 

Türen öffnen werden.  

Wir beabsichtigen zudem, unsere Zusammenarbeit mit unseren drei Partnerländern – Südafrika, 

Mosambik und Malawi – über unsere landesspezifischen Strategiepapiere fortzuführen, mit einem 

besonderen Augenmerk auf die Themenbereiche:  

- Klimawandel,  

- Gesundheit  

- und Landwirtschaft.  

Vor kurzem veröffentlichten die OECD und die Europäische Kommission einen Bericht über die 

dezentralisierte Entwicklungszusammenarbeit, in dem Anerkennung für die geografische und 

themenbasierte Herangehensweise von Flandern an seine Entwicklungszusammenarbeit 

ausgesprochen wurde. 

                                                           
1 Es gilt das gesprochene Wort 
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Auf globaler Ebene war das letzte Jahr durch erhebliche Veränderungen in der geopolitischen 

Landschaft geprägt. Etablierte Werte wurden infrage gestellt, was Anlass zur Sorge und Vorsicht 

gab. Trotz der verhältnismäßig positiven Entwicklung von Gewerbe und Handel in Europa und auf 

internationaler Ebene herrschte ein hohes Maß an geopolitischer Unsicherheit, bedingt durch den 

zunehmenden Protektionismus. 

Als die am meisten globalisierte Nation und die fünfzehntgrößte Export- und Importkraft der Welt 

ist Flandern stark vom internationalen Handel abhängig, wodurch wir sehr verwundbar sind. Wie 

ich bereits Anfang dieses Monats beim Weltwirtschaftsforum in Davos bekundete, braucht die 

Globalisierung 4.0 einen freieren und faireren globalen Handel und Flandern eine EU, die schützt, 

ohne in den Protektionismus zu verfallen. 

Dies zwingt uns dazu, neue Handelspartner zu finden und neue Möglichkeiten, wie zum Beispiel 

neue Freihandelsabkommen, zu suchen. Wir haben uns intensiv dafür eingesetzt, dass CETA auf 

EU-Ebene unterschrieben und auf der flämischen Ebene ratifiziert wurde. 

Wir begrüßen die Umsetzung des Abkommens mit Japan und hoffen, dass eine 

rasche Ratifizierung von Handelsabkommen mit Singapur, Vietnam, Mexiko und Mercosur diesem 

bald folgen wird. Zudem ist das EU-China-Investitionsabkommen mehr als wichtig genug, um in 

diesem Zusammenhang erwähnt zu werden. 

Letztlich möchte ich insbesondere die Wichtigkeit eines neuen – wenn auch in seinem Umfang 

beschränkten – Handelsabkommens mit den Vereinigten Staaten von Amerika betonen. Die EU 

und die USA – die beiden größten freien Marktwirtschaften der Welt – müssen einen Weg finden, 

sich zusammenzuschließen, und somit – im Einklang mit ihren Partnern – Maßstäbe für die Welt 

zu setzen. 

Flandern unterstützt die internationale Handels- und Investitionspolitik der EU entschieden. Die 

Botschaft ist ungemein wichtig. Zu Zeiten von zunehmendem Protektionismus und Turbulenzen 

auf den globalen Aktienmärkten, die zu wachsender Besorgnis über das zukünftige 

Weltwirtschaftswachstum führen, muss die EU eine führende Rolle übernehmen. Diese Rolle 

beinhaltet eine Fortführung der weltweiten Wirtschaftsintegration auf Grundlage von freiem und 

fairem Handel sowie von Regeln, die zunehmend die Nachhaltigkeit, die Unterstützung von 

grundlegenden Arbeitsübereinkommen sowie den Schutz der Wettbewerbsgleichheit 

berücksichtigen. 

Wir begrüßen deshalb die Initiative zur Überprüfung ausländischer Direktinvestitionen. Zusätzlich 

zu diesem paneuropäischen Überprüfungsrahmen hat Flandern selbst sein eigenes 

Verwaltungsdekret angepasst, um seine Investitionen besser zu schützen, wenn seine öffentlichen 

Interessen in strategischen Branchen auf dem Spiel stehen. 

Sehr geehrte Exzellenzen, 

im Zusammenhang mit Investitionen und der Wettbewerbsgleichheit möchte ich Ihnen meine 

Besorgnis darüber kundtun, wie die EU-Mitgliedstaaten damit begonnen haben, die bilateralen 

Investitionsschutzabkommen innerhalb der EU im Zuge des Urteils des Europäischen Gerichtshofs 

im Fall Achmea zu kündigen. Das Ergebnis dieses Falles hat für rechtliche Unsicherheit gesorgt 

und es besteht kein Zweifel mehr daran, dass die logische Konsequenz dieses Urteils das 

unvermeidliche Ende von internationalen Schiedsverfahren zur Beilegung von Streitfällen zwischen 

EU-Investoren und EU-Mitgliedstaaten bedeutet. 
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Dies kann am einfachsten erreicht werden, wenn alle bilateralen Investitionsschutzabkommen 

innerhalb der EU vollständig abgeschafft werden. Falls diese Angelegenheit tatsächlich den 

Binnenmarkt betrifft, sollten sich alle EU-Mitgliedstaaten einstimmig auf das weitere Vorgehen 

verständigen. Nur so kann die Wettbewerbsgleichheit gewährleistet werden.  

Es betrübt mich daher festzustellen, dass nicht eine, sondern zwei politische Erklärungen 

abgegeben wurden und dass nicht nur gewisse Mitgliedstaaten, sondern die Europäische 

Kommission selbst das Finden eines Konsenses zwischen den EU-Mitgliedstaaten nicht mit mehr 

Mühe und Einsatz vorangetrieben hat. Zudem kommen solche politischen Stellungnahmen zu spät, 

um von Wert zu sein. Worauf es ankommt, ist ein internationales Abkommen, dessen Aushandlung 

die EU-Mitgliedstaaten jetzt dringend aufnehmen müssen.  

Ich würde diese Gelegenheit gern dazu nutzen, um klar darzulegen, was Flandern im Rahmen 

dieser Verhandlungen im Hinblick auf den Abschluss eines multilateralen Abkommens zur 

Abschaffung aller bilateralen Investitionsschutzabkommen innerhalb der EU erreichen möchte.  

• Erstens, Rechtssicherheit für alle derzeitigen und potenziellen zukünftigen Schiedsverfahren.  

Das lässt sich nur erreichen, wenn ein Konsens zwischen allen EU-Mitgliedstaaten besteht. 

Ich trete daher entschieden für ein multilaterales Abkommen ein, an dem alle EU-

Mitgliedstaaten beteiligt sind. Es darf niemand außen vor gelassen werden.  

• Zweitens, Wettbewerbsgleichheit.  

Unabhängig davon, um wen es sich bei dem Investor handelt, sowie davon, ob der Investor 

aus der EU stammt oder nicht, ist die Wettbewerbsgleichheit von entscheidender Bedeutung, 

insbesondere nach dem Brexit. Sollten wir beabsichtigen, Rechtsinstrumente zugunsten von 

Nicht-EU-Investoren einzurichten, wie zum Beispiel die Investitionsgerichtsbarkeit, dann 

sollten wir EU-Investoren nicht vom Zugang zu ähnlichen Rechtsinstrumenten innerhalb der 

EU ausschließen.  

Ich fordere daher die Einrichtung einer neuen Abteilung des Gerichtshofes der Europäischen 

Union. Diese neue Abteilung würde sich, wie es bei vielen Arbeits- und Handelsgerichten der 

EU-Mitgliedstaaten der Fall ist, auf die Beilegung von Investitionsstreitfällen spezialisieren, 

und zwar über ein maßgeschneidertes Verfahren, das für mehr: 

- Zugänglichkeit,  

- Transparenz  

- und ein besseres Zeitmanagement sorgt. 

 

 

Verehrte Gäste, 

die Europäische Union sieht sich auch mit anderen Herausforderungen konfrontiert: 

- Sicherheitsbedenken,  

- die Auswirkungen des Klimawandels  

- sowie die weiterhin bestehende Uneinigkeit über die Bewältigung der Migration.  

Indessen laufen auch die Verhandlungen zum mehrjährigen Finanzrahmen weiter. Es ist nicht 

offensichtlich, wie sich diese Fragen auf das Ergebnis der Europawahlen im Mai 2019 auswirken 

werden und wie sie die politischen Machtverhältnisse im Europaparlament verschieben werden.  
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Diese Europawahlen werden wahrscheinlich die ersten sein, die ohne das Vereinigte Königreich 

stattfinden. Seit mittlerweile zweieinhalb Jahren ist der Brexit eine der Hauptsorgen der 

Europäischen Union und Flanderns. Dies ist auch weiterhin der Fall. Angesichts der weitreichenden 

Auswirkungen, die der Brexit auf Flandern haben wird — mit dem Vereinigten Königreich als 

viertgrößtem Handelspartner — ist ein handelsfreundlicher Brexit oberste Priorität.  

Wir verstehen zwar, bedauern jedoch die Ablehnung des Brexit-Abkommens durch das Britische 

Parlament. Durch diese Entscheidung wird die Unsicherheit für Bürger und Unternehmen nur 

weiter in die Länge gezogen. Das Risiko eines chaotischen „No-Deal“-Brexit ist gestiegen. Ein „No-

Deal“-Szenario würde einen Übergangszeitraum ausschließen und hätte enorme 

sozioökonomische Auswirkungen, insbesondere auf Bürger und Unternehmen. 

Angesichts der derzeitigen Lage und gemäß dem Brexit-Aktionsplan schlägt die Flämische 

Regierung spezifische Maßnahmen vor. Diese beinhalten unter anderem Folgendes: 

- Eine offene Haltung gegenüber einer Verlängerung von Artikel 50, sollte das Vereinigte 

Königreich diese vorschlagen; 

- eine verstärkte Koordination durch die Europäische Kommission in Sachen „Bereitschaft“; 

- eine vorübergehende und flexible Nutzung relevanter staatlicher Beihilfen der EU für 

Unternehmen, die vom Brexit betroffen sind; 

- die Organisation von Informationsveranstaltungen zum Brexit, um flämische Unternehmen 

vorzubereiten und auf die Brexit-„Hotline“ aufmerksam zu machen; 

- das Sicherstellen, dass unsere „Hotline“ unter der Nummer 1700 auch von Bürgern genutzt 

werden kann, die Fragen zum Brexit haben; 

- verstärkte Bereitschaftsmaßnahmen durch die Flämische Regierung; 

- Anpassungsmechanismen im mehrjährigen Finanzrahmen zur Unterstützung von den am 

stärksten vom Brexit betroffenen Regionen und Unternehmen. 

Zudem fordert Flandern die Europäische Union dringend auf, einen „Brexit-Garantiefonds“ in 

Betracht zu ziehen. Wir rufen Europa dazu auf, Schulter an Schulter mit den Regionen und 

Mitgliedstaaten zu stehen, die dem Vereinigten Königreich geografisch und wirtschaftlich am 

nächsten stehen und daher am stärksten von einem „No-Deal“-Brexit getroffen werden. Für 

Flandern würde dies einen Verlust von 28.000 Arbeitsplätzen und einen Rückgang des BIPs von 

2,6 % bedeuten. 

Trotz der dunklen Brexit-Wolken am Himmel sollten wir weiterhin eine positive Einstellung 

behalten und den Blick in die Zukunft richten. Um auf aktuelle und neue Chancen und 

Herausforderungen reagieren zu können, hat Flandern die langfristige Strategie „Vision 2050“ 

entwickelt. Ziel dieser Strategie ist es, einige wesentliche gesellschaftliche Veränderungen zu 

beschleunigen, wofür radikale Innovationen in der Art und Weise wie wir leben, arbeiten und unser 

Leben genießen benötigt werden. Die Innovation ist sowohl eine Quelle als auch eine womöglich 

wichtige Lösung im Umgang mit gesellschaftlichen Herausforderungen.  

Die folgenden sieben Übergangsbereiche wurden als Prioritäten identifiziert:  

- Kreislaufwirtschaft,  

- Smart Living,  

- Industrie 4.0, 

- Lebenslanges Lernen und eine dynamische berufliche Karriere, 

- Pflege und Zusammenleben im Jahr 2050, 

- Beförderung und Mobilität  

- und letztlich Energie. 
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Flandern vertritt seine Interessen auf vielen Wegen, unter anderem in den Bereichen Wissenschaft, 

Technologie, Bildung und Forschung und Entwicklung, und beachtet dabei immer seine globalen 

Interessen. 

Im Bereich Hochschulwesen und Forschung ist Flandern international sehr gut positioniert. 

Flandern ist zurecht stolz auf sein solides Bildungssystem. Flandern gehört in der aktuellen PISA-

Rangliste zu den Top Ten, sowohl in Mathematik als auch in der Lesekompetenz. In dem weltweiten 

Wettbewerbsfähigkeitsbericht des Weltwirtschaftsforums 2016-2017 belegte das Bildungssystem 

der Region den vierten Platz und stieg somit im Vergleich zum Vorjahr um einen Platz auf. Wir 

wurden als weltweit Drittbester im Hinblick auf unser Grundschulwesen und auch als Drittbester 

in den Bereichen Mathematik und naturwissenschaftliche Bildung ausgezeichnet. 

Um dieses hohe Qualitätsniveau weiterhin beizubehalten und zu stärken, bedarf es einer gut 

durchdachten Internationalisierungsstrategie, um die Stellung von Flandern in einer globalisierten 

Wissensgesellschaft zu gewährleisten. Dank der engen Zusammenarbeit zwischen dem 

Privatsektor, den Hochschulen und der Regierung — dem sogenannten „Dreifach-Helix“-Modell — 

werden nun vier strategische Forschungszentren in Flandern betrieben.  

- IMEC (Nanotechnologie und IT),  

- VIB (Biotechnologie),  

- VITO (Cleantech)  

- und Flanders Make (Fertigungsindustrie)  

sind Forschungszentren auf Weltniveau in ihren Fachbereichen. 

Das IMEC in Löwen ist ein gutes Beispiel, wie Forschung und Entwicklung in einem Nischenfeld zu 

einer weltweiten Erfolgsgeschichte und zu einem Hotspot für örtliches Wachstum werden können. 

IMEC, ein Ableger der Universität Löwen, wurde 1984 als Forschungszentrum für Nanotechnologie 

und Nanoelektronik gegründet. Heute fungiert es als Bindeglied zwischen Wissenschaft und 

Industrie und hat Anwendungen in den Bereichen Gesundheitswesen, Smart Electronics, 

nachhaltige Energiesysteme und Beförderung entwickelt. Seit der Fusion mit iMinds (IT und 

Breitbandforschung) im Jahr 2016 beschäftigt das IMEC 4.000 Wissenschaftler aus 85 Ländern. 

Heute ist das IMEC die Geburtsstätte zahlreicher Ableger und Startups. 

Viele flämische Unternehmen nehmen aktiv am „Horizon 2020“-Programm teil, dem europäischen 

Förderprogramm für Forschung und Innovation, das von 2014 bis 2020 läuft. Die zahlreichen 

Auslandsmissionen der Regierung unter Beteiligung von STI (Organisationen im Bereich Sicherheit, 

Technologie und Innovation) zeugen von dem hohen Stellenwert, den Wissenschaft und 

Technologie in der flämischen Außenpolitik einnehmen. 

Flandern wird in Zukunft weiterhin den Schwerpunkt auf diese stets wichtigen Bereiche legen und 

in diese investieren. Flandern ebnet den Weg für das Wachstum seiner Forschungs- und 

Entwicklungsindustrie, die im Jahr 2020 3 % des BIPs ausmachen soll. Wir werden dieses Jahr 

zusätzlich 280 Millionen Euro in Innovation, Forschung und Entwicklung investieren. Flandern ist 

auf dem richtigen Weg. Unsere F&E-Intensität lag 2016 bei 2,7 % und damit weit über dem EU-

weiten Durchschnitt von 2,07 %. 
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Sehr geehrte Exzellenzen, 

meine Damen und Herren, 

 

vielen Dank für Ihr heutiges Erscheinen. Lassen Sie uns das Jahr 2019 mit Offenheit und dem Willen 

begrüßen, weiterhin auf der bestehenden internationalen Zusammenarbeit aufzubauen, wie wir 

es schon in der Vergangenheit getan haben.  

Mit diesem Gedanken möchte ich meine Rede abschließen und einen Toast ausbringen. 
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Public address by Flemish Minister-President Geert BOURGEOIS  

     New Year’s reception, Diplomatic Corps  

     Brussels, 31 January 2019 1  

 

 

Excellencies, 

Honoured guests, 

It is a great pleasure to see you here today to celebrate the start of the new year. First and 

foremost, please allow me to wish you and your loved ones a prosperous and healthy 2019, filled 

with happiness. May the new year bring you all the good things in life that no amount of money 

can buy.  

In 2018, Flanders celebrated a quarter of a century of Flemish foreign policy. It was an excellent 

opportunity to look back on our past achievements and to reflect on the future of our foreign 

policy. In this respect, we will continue to broaden our foreign network, as a new General 

Representation will open in Rome in February and a new post of Flanders Investment and Trade 

will open in Nigeria later this year.  

We are also set to continue our cooperation with our three partner countries - South Africa, 

Mozambique and Malawi - through country-specific strategy papers, and with a theme-specific 

focus on: 

- climate change,  

- health  

- and agriculture.  

Recently, the OECD and the European Commission published a report on decentralised 

development cooperation which expressed appreciation for Flanders’ geographical and thematic 

approach of its development cooperation. 

At a global level, the past year stood out by significant shifts in the geopolitical landscape. 

Established values were challenged, causing concern and caution. Despite relatively positive 

international and European trends in commerce and trade there was a lot of geopolitical 

uncertainty due to increasing protectionism.  

 

                                                           
1 Check against delivery 
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As the most globalised nation worldwide and the fifteenth largest exporter and importer 

worldwide, Flanders is very dependent on international trade, which also makes us vulnerable. As 

I said at the World Economic Forum in Davos earlier this month, globalisation 4.0 requires more 

free and fair global trade and for Flanders, an EU that protects without protectionism. 

This compels us to look for new trading partners and to seek out opportunities such as new free 

trade agreements. We have pushed hard to get CETA signed at EU level and to get it ratified at 

Flemish level. 

We welcome the implementation of the agreement with Japan and hopefully the speedy 

ratification of trade deals with Singapore, Vietnam, Mexico and Mercosur will follow quickly. 

Also, the EU-China Investment Agreement is more than important enough to mention in this 

context. 

Finally, I would like to particularly emphasise the importance of a new - albeit limited in scope - 

trade agreement with the United States of America. The EU and the US – the two largest free 

market economies in the world – need to find a way of joining forces, and in doing so, to establish 

– in unison with their partners -  standards for the world.

Flanders clearly supports the EU International Trade and Investment Policy. The message is key. In 

times of rising protectionism and hick-ups in global stock markets, resulting in mounting concerns 

over the future of global economic growth, the EU has to lead the way. That way is further global 

economic integration based on free and fair trade and on rules that increasingly look at 

sustainability, the support of core labour conventions and the protection of a level playing field.  

We therefore welcome the initiative to screen foreign direct investments. In addition to this Pan-

European Screening Framework, Flanders itself has tweaked its own administrative decree to 

better protect its investments where its public interests in strategic sectors are at stake. 

Excellencies, 

Touching on investments and a level playing field, I would like to share with you my concerns 

regarding the way the EU Member States have taken up the work to terminate the intra-EU 

Bilateral Investment Treaties in light of the European Court of Justice’s ruling in the Achmea case. 

The outcome of this case has created legal uncertainty and there is no longer any doubt that the 

logical implication of this ruling will inevitably mean the elimination of international arbitration 

proceedings to settle disputes between EU investors and EU Member States.  

The easiest way to do this is to get rid of all intra-EU Bilateral Investment Treaties altogether. If 

this is in effect a matter that concerns the internal market, all EU Member States should 

unanimously agree on the way forward. It is the only way to ensure a level playing field.  

It therefore saddens me to find that not one but two political declarations were put forward and 

that not only certain Member States, but the European Commission itself did not pursue the search 

for consensus between EU Member States with greater ardour and commitment. Furthermore, any 

such political statement comes too late to be of any added value. What counts is the international 

agreement EU Member States urgently need to start negotiating.  
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I would like to seize the occasion to clearly spell out what Flanders wishes to achieve in these 

negotiations, with a view to putting in place a multilateral agreement to terminate all intra-EU 

BITs.  

• First, legal certainty for all current and potential future arbitration cases.  

This can only be achieved if there is consensus between all EU Member States. I therefore 

strongly champion the cause of a multilateral agreement in which all EU Member States are 

involved. No one can be left out.  

• Second, a level playing field.  

Regardless of the identity of the investor and regardless of whether we are dealing with an 

EU or non-EU investor, a level playing field is crucial, even more so after Brexit. If we are 

willing to set up legal instruments for the benefit of non-EU investors, such as the Investment 

Court System, we should not prevent EU investors from having access to similar legal 

instruments within the EU.  

As such, I am calling for the establishment of a new Division within the Court of Justice of 

the European Union. This new Division - as is the case in many EU Member States when it 

comes to Labour Courts or Commercial Courts - would specialise in the settlement of 

investment disputes through a tailored procedure that enhances: 

• accessibility,  

• transparency  

• and time management. 

 

 

Esteemed guests, 

The European Union faces other challenges too: 

- such as security issues,  

- the effects of climate change  

- and the continuing disagreement on the management of migration.  

Meanwhile, negotiations on the Multiannual Financial Framework are also ongoing. It is unclear 

how these matters will affect the outcome of the May 2019 European elections, and how they may 

shift the political balance within the next European Parliament.  

Most likely, it will be the first European elections without the UK. For two and a half years now, 

Brexit has been one of the main concerns for the European Union and for Flanders. And this 

continues to be the case. Given the extensive impact Brexit will have on Flanders - with the UK 

as our fourth trading partner - a trade-friendly Brexit is top priority.  

We understand but deplore the rejection of the Brexit deal in the British Parliament. This decision 

only protracts the uncertainty for our citizens and businesses. The risk of a chaotic ‘no deal’ Brexit 

has increased. A ‘no deal’ would rule out a transition period and would have an enormous 

socioeconomic impact, especially on citizens and businesses. 

 



22 
 

 

Given the current situation, and in line with our Brexit Action Plan, the Government of Flanders 

proposes specific measures. Amongst other things, these include: 

- In the event the UK proposes to extend Article 50, an openness to do so; 

- Intensified coordination of the European Commission regarding ‘Preparedness’; 

- The temporary and flexible use of relevant EU state aid measures for companies affected 

by Brexit; 

- The organisation of Brexit ‘roadshows’, in order to prepare Flemish companies and to raise 

their awareness of the Brexit ‘Hotline’; 

- Making sure that our 1700 ‘Hotline’ can also be consulted by citizens who have questions 

regarding Brexit; 

- Increased ‘Preparedness’ measures of the Government of Flanders. 

- Adjustment mechanisms in the Multiannual Financial Framework to support the regions 

and companies that are most affected by Brexit. 

Furthermore, Flanders urges the European Union to consider a Brexit ‘guarantee fund’. We ask 

Europe to stand shoulder to shoulder with the regions and Member States that are geographically 

and economically closest to the UK and that will, consequently, be hit hardest by a ‘no deal’ Brexit. 

To Flanders, this would mean the loss of 28,000 jobs and a 2.6% fall of its GDP. 

Despite the cloudy Brexit sky, we must remain positive and focus on the future. In order to provide 

a response to current and new opportunities and challenges, Flanders established a long-term 

strategy, called ‘Vision 2050’. This strategy aims to accelerate some of the essential societal 

transformations and will require radical innovations in the way we live, work and enjoy life. 

Innovation is both a source for and a possible key solution in tackling societal challenges.  

The seven areas of transition that are given priority are:  

- Circular economy  

- Smart Living  

- Industry 4.0 

- Lifelong-learning and a dynamic professional career 

- Care and living together in 2050 

- Transport and mobility  

- And lastly energy. 

Amongst others through the domains of science, technology, education and research and 

development, Flanders represents its interests in various ways, always with a keen sense of its 

global interests. 

In the area of higher education and research, Flanders ranks very highly at an international level. 

Flanders rightly prides itself in its strong educational system. Flanders is in the Top Ten in the 

latest PISA ranking, both in mathematics as in reading skills. In the World Economic Forum’s Global 

Competitiveness Report 2016-2017 the region’s educational system placed fourth, gaining one place 

compared to the year before. With third best worldwide for the quality of our primary education 

and an equal third place for maths and science education in particular. 
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In order to maintain and further strengthen this lofty quality level, a well-considered 

internationalisation strategy is needed to safeguard Flanders’ position within a globalised 

knowledge society. As the result of the close collaboration between the private sector, the 

universities and the government - the so-called triple helix model - four strategic research centres 

are now operating in Flanders.  

- IMEC (nanotechnology and ICT),  

- VIB (biotechnology),  

- VITO (cleantech)  

- and Flanders Make (manufacturing industry)  

are world class research centres in their field of expertise. 

Leuven’s IMEC is a good example of how research and development in a niche field can become a 

worldwide success story, as well as a hotspot for growth locally. IMEC, a spin-off of the University 

of Leuven, was founded in 1984 as a research centre for nanotechnology and nanoelectronics. 

Today, it is acting as a bridge between science and industry, having developed applications in 

healthcare, smart electronics, sustainable energy systems and transport. Since the merger with 

iMinds (ICT and broadband research) in 2016, IMEC employs 4,000 scientists from 85 countries. IMEC 

is now the mothership to numerous spin-offs and start-ups. 

Many Flemish companies are actively involved in the Horizon 2020 programme, the European 

subsidy programme for research and innovation that runs from 2014 to 2020. The numerous 

foreign missions of the government with STI involvement (science, technology and innovation 

organisations) show the importance of science and technology in Flanders’ foreign policy. In the 

future, Flanders will continue focussing on and investing in these ever important domains. 

Flanders is paving a growth path for its research and development industry, set to reach 3% of 

its GDP in 2020. This year will see us invest an extra 280 million euros in innovation, research and 

development. Flanders is on the right track. Our R&D intensity in 2016 stood at 2.7%, well above 

the EU average figure of 2.07%. 

 

 

Excellencies, 

Ladies and gentlemen, 

Thank you very much for being here today. Let us welcome 2019 with openness and the willingness 

to continue to build on the existing international cooperation as we have done in the past.  

With this thought in mind, I would like to conclude by proposing a toast.  

 




